

Obituary: Charles-Henri Rapin (1947–2008)

Professor Charles-Henri Rapin died on the night of 10–11 July in Sion, Switzerland, not far from the Institut Universitaire Kurt Bösch (IUKB). It was at the IUKB that he had founded, in 1992, the first postgraduate teaching programme in palliative care, the ‘Master Européen en Soins Palliatifs et Thanatologie’. Charles-Henri Rapin was one of the 42 founding members, in 1988, of the European Association for Palliative Care (EAPC); he was also a former member of the Board of Directors of the EAPC and of the Editorial Board of the *European Journal of Palliative Care* (EJPC).

A geriatric physician, Charles-Henri Rapin was one of the first to acknowledge the increasing importance of palliative care for the elderly. He wholeheartedly engaged in teaching palliative care and in the fight for a dignified life and death for patients of all ages. He was especially involved in ethical matters and unsparingly condemned all forms of discrimination. In the first issue of the *EJPC*, he had published, together with David J Roy, a key article on the incompatibility of euthanasia and palliative care,¹ an issue still causing controversy and debate today – and not only in Switzerland.

In the world of palliative care, Charles-Henri was certainly one of the most original, unpredictable and lovable figures. He enjoyed contradiction and had an acute sense of humour, but also a provoking directness. He was highly regarded by his patients, students, colleagues and collaborators. For each one of them, he would always find the appropriate words. But in his life there were also times of loneliness, where he had no friends to support him.

Charles-Henri had a vision and was full of ideas, energy and plans. He left us just before the last day of the teaching programme at IUKB – which was coming to an end after having hosted one last group of students – after a sunny week full of wellbeing, joy and optimism. He died in the arms of three of his students, three physicians, who were unable to bring him back to life when he suddenly collapsed, confronting us with the power and ineluctability of death ■



Christof Müller-Busch, President, German Association for Palliative Care (*Deutsche Gesellschaft für Palliativ Medizin*)
muebu@t-online.de

Claudia Mazzocato, Head Consultant, Palliative Care Department, University Hospitals of Lausanne (CHUV), Switzerland
Claudia.Mazzocato@chuv.hospvd.ch

Charles-Henri Rapin, a great pioneer of palliative care in Europe, died on 10 July in Switzerland

Reference

1. Roy DJ, Rapin C-H, Board of Directors of the European Association for Palliative Care. Regarding euthanasia. *European Journal of Palliative Care* 1994; 1: 57–59.

Remembering Charles-Henri

We feel sad and impoverished at the announcement of the death of Charles-Henri Rapin. He was one of the founders of the EAPC, and its very soul for many years. With his great energy, enthusiasm and many innovative ideas, he literally pulled and pushed the Association.

As a member of the Board of Directors, he edited the EAPC newsletter and hosted the first Board and Executive Committee meetings at the Centre de Soins Continus (CESCO) in Geneva, Switzerland.

Few people know that the first WHO definition of palliative care was taken from the first issues of the EAPC newsletter published by Charles-Henri.

In 1991, he came up with the idea of pushing the national palliative care associations in Europe to join the EAPC as collective members – which was to prove a key factor in the success and huge growth of the Association. In 1994, he chaired the Scientific Committee of the 3rd EAPC Congress in Bergen, Norway, and in 1999, he took on the challenge of organising the 6th Congress in Geneva – again a big success.

He launched many projects that have changed our world far beyond palliative care; for example, to cite just one, the initiative ‘Vers un hôpital sans douleur’ (‘Towards a pain-free hospital’). For some years, he had a chair in ethics at the University Claude Bernard in Lyon, France. He was deeply involved in palliative care for the elderly and in geriatrics in general, working with many associations in those fields.

Today, when we sit together in meetings, we still remember him saying: ‘Il faut s’hydrater’

Homage on the web

A web page for Charles-Henri Rapin is being set up on the EAPC website and we would like to invite all of you who had the pleasure of knowing him to send messages. We have already received many and would like to share two of them here. All the others will be published online.

‘Learning of Charles-Henri Rapin’s death brings back memories from the earliest days of the EAPC. I recall the time when we all met in Milan and signed the documents that brought the EAPC into being. After that, at so many committee meetings and conferences, it was always such a delight to meet Charles-Henri and to marvel that he was so modest, always giving credit for success to others and never claiming honour for himself! To me, he embodied what the EAPC was all about: bringing the best possible care to those who need it, quietly changing attitudes, improving professional education, influencing governments – and all that without dramatics or political posturing. What an example to all of us who knew him and had the honour of working alongside him! Thank you, old friend. The world will miss you but is already better for having had you’ ■

(Derek Doyle, Founding Member and Adviser of the International Association for Hospice and Palliative Care [IAHPC])

‘You are perfectly right in saying that the EAPC owes a lot to Charles-Henri Rapin’s personal commitment in favour of palliative care in Europe. To be faithful to his friendship and memory, we should also remember all the good times we shared with him’ ■

(René Schaerer, former oncologist and pioneer of palliative care in France)

■ **Please email your messages to Amelia Giordano, Amelia.Giordano@istitutotumori.mi.it**

■ **The web page will be available shortly at: www.eapcnet.org/about/homage.html**

(‘You must hydrate yourself’) and then forcing us all to drink water. He used to say: ‘We talk a lot about hydrating our patients, but we should start with ourselves, now’. We missed him when he left the EAPC Board to dedicate himself to his many other projects. We miss him even more now ■

On behalf of the EAPC

Franco De Conno and Heidi Blumhuber, EAPC Head Office; Marilène Filbet, past President; Lukas Radbruch, President

Avis de décès: Charles-Henri Rapin (1947–2008)

Le professeur Charles-Henri Rapin est décédé dans la nuit du 10 au 11 juillet 2008 à Sion, en Suisse, non loin de l’Institut Universitaire Kurt Bösch (IUKB). C’est à l’IUKB qu’il avait créé, en 1992, le premier programme d’enseignement supérieur en soins palliatifs, le ‘Master Européen en Soins Palliatifs et Thanatologie’. Charles-Henri Rapin était l’un des 42 membres qui ont fondé, en 1988, l’Association Européenne de soins palliatifs (EAPC) ; il était aussi ancien membre du conseil d’administration de l’EAPC et ancien membre du comité éditorial du *Journal européen de soins palliatifs* (EJPC).

Médecin gériatre, Charles-Henri Rapin a été l’un des premiers à reconnaître l’importance croissante des soins palliatifs pour les personnes âgées. Il s’est engagé de tout son cœur dans l’enseignement des soins palliatifs et dans la lutte pour promulguer une vie et une mort dignes pour les malades de tout âge. Il s’est particulièrement impliqué dans les questions d’éthique et condamnait sans ménagement toute forme de discrimination. Dans le premier numéro de l’EJPC, il avait publié, avec David J. Roy, un article fondamental sur l’incompatibilité entre l’euthanasie et les soins palliatifs,¹ un thème qui suscite encore aujourd’hui débat et controverses – et pas seulement en Suisse.

Dans le monde des soins palliatifs, Charles-Henri était certainement l’une des personnalités les plus originales, imprévisibles et adorables. Aimant la contradiction, il avait un sens aiguisé de l’humour mais aussi de la provocation. Il était profondément apprécié par ses patients, étudiants, collègues et collaborateurs. Pour chacun d’entre eux, il savait trouver les mots justes. Mais il pouvait aussi vivre des moments de solitude, sans amis alors pour le soutenir.

Homme de vision, Charles-Henri foisonnait d’idées, d’énergie et de projets. Il nous a quitté

la veille du dernier jour de formation à l'IUKB – une formation qui prenait fin après avoir accueilli une dernière volée d'étudiants – après une semaine ensoleillée, pleine de bien-être, de joie de vivre et d'optimisme. Il est décédé dans les bras de trois de ses élèves, trois médecins, qui n'ont pas pu le ramener à la vie quand il s'est soudainement effondré, nous confrontant à la puissance et au caractère inévitable de la mort ■

Christof Müller-Busch, Président, Association Allemande de Soins Palliatifs (Deutsche Gesellschaft für Palliativ Medizin)
muebu@t-online.de

Claudia Mazzocato, Médecin chef, Service de soins palliatifs, Centre Hospitalier Universitaire Vaudois (CHUV) Lausanne, Suisse
Claudia.Mazzocato@chuv.hospvd.ch

Reference

1. Roy DJ, Rapin C-H, Comité directeur de l'Association européenne des soins palliatifs. A propos de l'euthanasie. *European Journal of Palliative Care* 1994; 1: 57-59.

À la mémoire de Charles-Henri

C'est avec tristesse que nous avons appris la mort de Charles-Henri Rapin. Il a été l'un des fondateurs de l'EAPC, ainsi que son âme pendant de nombreuses années. Avec son immense énergie, son enthousiasme et ses nombreuses idées innovantes, il a littéralement bousculé et fait bouger l'Association.

En tant que membre du conseil d'administration de l'EAPC, il a été responsable de la lettre de l'EAPC et a accueilli les premières réunions du conseil d'administration et du comité exécutif au Centre de Soins Continus (CESCO) des Hôpitaux Universitaires de Genève. Peu de gens le savent, mais la première définition des soins palliatifs adoptée par l'OMS a été tirée des premières lettres de l'EAPC publiées par Charles-Henri.

En 1991, il a eu l'idée d'inciter les associations nationales de soins palliatifs en Europe à rejoindre l'EAPC en tant que membres collectifs – ce qui s'est révélé une des clés du succès et de l'énorme développement de l'Association. En 1994, il a présidé le comité scientifique du 3e Congrès de l'EAPC à Bergen, en Norvège, et en 1999 il a relevé le défi d'organiser le 6e Congrès à Genève – une fois de plus un grand succès.

Il a lancé de nombreux projets qui ont changé le monde bien au-delà des soins palliatifs – par exemple, pour n'en citer qu'un seul, l'initiative 'Vers un hôpital sans douleur'. Pendant plusieurs années, il a été titulaire de la chaire 'Éthique et Fin de Vie' à l'Université Claude Bernard-Lyon 1. Il s'est

énormément impliqué dans les soins palliatifs pour les personnes âgées, et plus généralement dans la gérontologie, s'engageant dans de nombreuses associations œuvrant dans ces domaines.

Aujourd'hui, quand nous sommes ensemble en réunion, nous l'entendons encore dire : 'Il faut s'hydrater', puis nous forcer tous à boire de l'eau. Il disait souvent : 'Nous parlons toujours d'hydratation pour nos patients, mais nous devons commencer par nous hydrater nous-mêmes, et tout de suite'. Il nous a manqué quand il a quitté le conseil d'administration de l'EAPC pour se consacrer à tous ses autres projets. Il nous manque encore plus aujourd'hui ■

Au nom de l'EAPC

Franco De Conno et Heidi Blumhuber, siège social de l'EAPC; Marilène Filbet, ancienne Présidente; Lukas Radbruch, Président

Hommage sur le Net

Une page Web à la mémoire de Charles-Henri Rapin est en cours de construction sur le site Internet de l'EAPC et nous invitons tous ceux d'entre-vous qui ont eu le plaisir de le connaître d'envoyer leurs témoignages. Nous avons déjà reçu de nombreux messages et aimerions partager avec vous ici deux d'entre-eux. Tous les autres seront publiés en ligne.

'La nouvelle de la mort de Charles-Henri Rapin réveille de nombreux souvenirs datant des tout premiers temps de l'EAPC. Je me souviens quand nous nous sommes tous retrouvés à Milan pour signer les documents qui ont donné vie à l'Association. Par la suite, ce fût toujours un tel plaisir de rencontrer Charles-Henri et d'admirer combien il était modeste, attribuant tous les succès aux autres et ne réclamant aucun titre de gloire pour lui-même ! Pour moi, il incarnait toutes les raisons d'être de l'EAPC : apporter les meilleurs soins possibles à ceux qui en ont besoin, changer les mentalités en douceur, améliorer la formation professionnelle, peser sur les gouvernements – le tout sans gestuelle ostentatoire ou gesticulation politique. Quel exemple pour tous ceux d'entre-nous qui le connaissaient et avaient l'honneur de travailler à ses côtés ! Merci, ami de longue date ! Tu vas nous manquer mais nous sommes déjà meilleurs de t'avoir eu parmi nous' ■

(Derek Doyle, membre fondateur et conseiller de l'Association Internationale de Soins Palliatifs en Hospice [IAHPC])

'Vous avez mille fois raison de dire que l'EAPC doit beaucoup à l'engagement personnel de Charles-Henri Rapin en faveur des soins palliatifs en Europe. Pour être fidèles à sa mémoire et à son amitié, nous devons aussi nous souvenir des bons moments que nous avons passés avec lui' ■

(René Schaerer, ancien oncologue et pionnier des soins palliatifs en France)

■ **Merci d'envoyer vos messages par courriel à Amelia Giordano, Amelia.Giordano@istitutotumori.mi.it**

■ **La page Web sera bientôt accessible à : www.eapcnet.org/about/homage.html**